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اقتصاد 14
رئیس اتاق بازرگانی ایران با رد فنری بودن و احتمال افزایش یکباره نرخ ارز در بازار گفت:  در شرایط فعلی اقتصاد کشور به نظر نمی رسد که نرخ ارز 
دارای فنری فشرده باشد که به یک مرتبه آزاد شده و نرخ آن بالا برود و نرخ واقعی ارز کمی بالاتر از نرخ فعلی است. غلامحسین شافعی در گفت وگو با 
تسنیم، با بیان اینکه سرکوب نرخ ارز نیز در هیچ شرایطی کار صحیحی نیست، افزود: با تغییرات نرخ ارز باید به صورت منطقی و اصولی مواجه شد. 

نرخ واقعی ارز تنها کمی بالاتر از نرخ فعلی 
است و نباید آن را سرکوب کرد 

پنجشنبه  15  تیر 1396 . 11 شوال   1438.شماره  19576

...یادداشت
  حسین بردبار 

economic@khorasannews.com

حال بازار غیررسمی ارز همچنان 
خوب است! 

 آخر هفته برحسب وظیفه حرفه ای خویش سری به بازار 
ارز ،حدفاصل چهارراه استانبول تا میدان فردوسی زدم و 
بازهم شاهد همان چهره های تکراری گرداننده جمع های 
چند ده نفری دلالان بــودم، افــرادی که هرازچند گاهی 
برامواج تلاطمات اوضــاع اقتصادی کشور و تکانه های 
تورمی وارزش پول رسمی کشور سوار می شوند و از آب گل 
آلود این اوضاع به خوبی ماهی می گیرند؛مثلا جمشید بسم 
ا... یکی از همین چهره های تکراری بود که به گفته معاون 
اول وقت در دولت دهم توانست طی سال های 90 و 91 
هنگامی که ارزش ریال به دلیل شدت گرفتن تحریم های به 
اصطلاح فلج کننده غرب تا یک سوم تنزل یافت، این اوضاع 
را آشفته تر کند. اکنون نیز امثال جمشید بسم ا... مقابل 
پاساژ افشار در خیابان فردوسی تهران به راحتی مشغول 
انجام دادن کار حرفه ای! خویش هستند و از نحوه فریاد 
زدن آن ها  روی سکوهای این محل خاص می توان دریافت 
که روزانه صدها هزار دلار معاملات کاغذی و باطنا صوری 
بازار ارز را سامان می دهند؛ معاملاتی که یکی از خواص 
آن ها  بالا نگه داشتن قیمت ارز و مقاومت دربرابر تقویت 
ارزش پول رسمی کشور در مقابل دلار آمریکا در هنگام 

ثبات بازار است.
اکنون به عنوان گزارشگر و روزنامه نگاری که چندین سال 
شاهد فعالیت غیرشفاف این عده خاص هستم این پرسش 
در ذهنم نقش بسته است که چرا فکری به حال این بازار 
غیررسمی و غیرشفاف ارز نمی شود، چرا مسئولان ذی 
ربط کاری نمی کنند ،آیا تنها درزمــان آشفتگی بازار ارز 
باید به فکر برخورد با دلالان و اخلالگران بازار ارز افتاد یا 
اکنون که این بازار ثبات دارد نیز باید فکری برای این شرایط 
کرد،آیا مسئولان به فکر زمستان نیز هستند یا فقط گرمای 
تابستان را می بینند؟ چرا دلالان حرفه ای بازار ارز از فعالیت 
غیررسمی در کنار خیابان به جایگاهی رسمی و شفاف 
مانند بورس ارز یا هر جای دیگری که مسئولان ذی ربط 
صلاح بدانند،انتقال پیدا نمی کنند و چرا مسئولان بانک 
مرکزی و سایر مراجع ذیربط در قبال فعالیت غیرشفاف و 
غیررسمی این چهره های تکراری سوداگر و فعالیت این 

بازار پرریسک سکوت کرده اند؟

...اخبار
ایتالیا قرارداد 1.2 میلیارد دلاری راه آهن 

سریع السیر اراک و قم را امضا می کند 

ــران و ایــتــالــیــا هفته آیــنــده  ــ ای
قراردادی 1.۲ میلیارد یورویی 
ــط آهــن  ــک خ ــداث ی ــ بـــرای اح
قــطــارهــای ســریــع السیر بین 
امضا  قــم  و  اراک  ــای  ــره ــه ش
خواهند کرد. به گزارش تسنیم به نقل از پرس تی وی، رناتو 
مازونچینی، مدیرعامل شرکت راه آهن دولتی فرووی دلو 
استاتو )اف اس( ایتالیا قرار است روز 11 جولای برای 
نهایی کردن قرارداد احداث این راه آهن 135 کیلومتری 
به تهران سفر کند.این اولین پروژه ساخت راه آهن است که 
شرکت ایتالیایی اف اس در ایران بر عهده خواهد گرفت. 
یک خط آهن 3۲0 کیلومتری دیگر نیز بین تهران و همدان 
قرار است احداث شود. قرارداد یادشده، ذیل موافقتنامه 
قبلی ایران و ایتالیا به ارزش 5 میلیارد یورو امضا شده است. 

جریمه میلیاردی قاچاقچی "پتو"

تسنیم- فردی که سال گذشته 
۲0هــزار تخته پتو را به صورت 
قاچاق وارد کشور کرده بود مبلغ 
1میلیارد و ۲00 میلیون تومان 

جریمه شد.

 شاخص

گرانی 100 درصدی پیاز برای چیست؟ 

طبق گزارش بانک مرکزی، قیمت خرده فروشی پیاز 
در تهران طی 4 هفته اخیر نسبت به زمان مشابه سال 
قبل از حدود 1500 تومان به بیش از 3 هزار تومان 
رسیده است. البته در استان های خراسان و طی هفته 
جاری این قیمت بیشتر هم شده است. در مورد علت این 
گرانی مسائلی چون، سیل های ماه های قبل در مناطق 
تولیدکننده، ناهماهنگی در کشت و کمبود عرضه و 
صــادرات ذکر شده است و پیش بینی شده این عدم 

توازن با عرضه کشت های جدید به بازار برطرف شود. 

مجلس لایحه دولت برای برداشت 1.5 میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی را نهایی کرد 

مجوز 1.5 میلیارد دلاری برای اشتغال روستایی 
محمد اکبری - نمایندگان مجلس به دولت 
اجــازه دادنــد با هدف ارتقای تولید و ایجاد 
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری 
و با تصویب هیئت امنای صندوق توسعه ملی 
معادل یک میلیارد و  500میلیون دلار از 

منابع صندوق برداشت کند.
به گــزارش خراسان، با قــرار گرفتن لایحه 
اعطای تسهیلات از منابع صندوق توسعه 
ــرای ایجاد اشتغال در روستاها در  ملی ب
دستور کار جلسه روز گذشته،  نمایندگان 
مجلس ماده یک این لایحه را با 163 رای 
موافق، ۲3 رای مخالف و چهار رای ممتنع از 
 مجموع ۲07 نماینده حاضر تصویب کردند.
ــاده یک ایــن لایحه به صندوق  بــراســاس م
توسعه ملی اجــازه داده می شود تا با هدف 
ارتــقــای تولید و ایــجــاد اشتغال پــایــدار در 
از  حمایت  و  عشایری  و  روستایی  مناطق 
توسعه سرمایه گذاری در بخش کشاورزی 
با تصویب هیئت امنای صــنــدوق، معادل 
ریالی یک میلیارد و 500 میلیون دلار از 
منابع صندوق را به صــورت قرض الحسنه 
ــاورزی، پست بانک،  ــش ــزد بــانــک هــای ک ن
کارآفرینی  صندوق های  و  تعاون  توسعه 
امید سپرده گذاری کند تا این منابع صرف 
اعــطــای تسهیلات بــه اشــخــاص حقیقی و 
حقوقی غیردولتی برای ایجاد اشتغال در 
روستاها و شهرهای زیر 10 هزار نفر جمعیت 
با اولویت روستاها و شهرهای زیر 10 هزار نفر 
 جمعیت در مناطق مرزی و عشایری شود.

ــاده، تبدیل دلار به  طبق تبصره یک ایــن م
ریال در پی اجرای این قانون نباید موجب 
افزایش خالص دارایی های خارجی بانک 
ــران شــود.  مــرکــزی جمهوری اســلامــی ایـ

ــاده نیز  ــ ــ ــن م ــ بــــراســــاس تـــبـــصـــره ۲ ایـ
ــاده بین  ــ ــ ــن م ــ ــوع ایـ ــ ــوض ــ ــلات م ــی ــه ــس ت
ــص ترکیبی  ــاخ اســتــان هــا  بـــراســـاس ش
عکس  و  بیکاری  نــرخ  روستایی،  جمعیت 
ــود. ــی ش ــع م ــوزی ــان ت ــت ــه اس ــران  درآمــــد س

تبصره  همچنین  مــجــلــس  نــمــایــنــدگــان 
ــاده ســه ایــن لایــحــه را تصویب  الــحــاقــی مـ
کردند که براساس این تبصره بانک های 
عامل و صندوق های مذکور موظف هستند 
مذکور  تسهیلات  پرداخت  تسهیل  جهت 

از انــواع تضمین ها  شامل منازل مسکونی 
روســتــایــی، سند زمــیــن کــشــاورزی، سند 
واحدهای دامپروری و تجاری در روستاها 
 و نــواحــی صنعتی، سفته دریــافــت کنند.
مصوب  همچنین  مجلس  نــمــایــنــدگــان 
کردند که حداکثر دوره تنفس تسهیلات 
موضوع ایــن قانون یک ســال پس از بهره 
ــود و دوره بــازپــرداخــت  بـــرداری تعیین ش
ــر 6 ســـال اســـت که  ــث ــداک تــســهــیــلات ح
ــرح محاسبه می شود. ــوع ط بــا ن  متناسب 
براساس تبصره ماده سه این لایحه بانک های 
عامل و صندوق های مذکور مجاز به تسویه 
تسهیلات پرداخت شده قبلی از محل منابع 

موضوع این قانون نیستند.

توضیحات زنگنه درباره سود توتال در قرارداد اخیر 

سهم 15 درصدی کنسرسیوم توتال از 
درآمد فاز 11 پارس جنوبی 

هادی محمدی – بیژن زنگنه وزیــر نفت 
کشورمان در پایان نشست هیئت وزیران 
ــده بــرای  ــاره حاشیه های ایــجــاد ش ــ درب
ــران و  قــرارداد بــزرگ نفتی اخیر میان ای
کنسرسیوم تــوتــال، چین و پترو پــارس، 
اظهار داشــت: بعضی گفته انــد که 50 
درصد یا 75 درصد کل درآمد این میدان 
را به خارجی ها  می دهیم که حرف غلطی 
است ، پرداخت به پیمانکاران حداکثر از 
محل 50درصد درآمد است و ما هم گفتیم 
ــد ما از ایــن میدان در طــول عمرش  درآم
حدود 84 میلیارد دلار خواهد شد و آنچه به 
توتال و مجموعه اش در طول ۲0سال داده 
می شود و به تصویب شــورای اقتصاد هم 
رسیده حدود 1۲ میلیارد دلار خواهد بود 
که کمتر از 15درصد درآمد کل میدان در 
عمرش است. این کار عملا نوعی سرمایه 
ــذاری خارجی محسوب می شود و در  گ
شرایطی که برخی می خواستند تحریم ها  
هرگونه سرمایه گذاری و حضور خارجی را 
منتفی کند توسط دو شرکت بزرگ و معتبر 
ــاءا... در بقیه بخش ها   انجام شد و ان ش

راهگشا باشد.

مهم ترین ضمانت قرارداد توتال 	 
خبرنگاری از زنگنه در مورد تکرار خروج 
توتال از قرارداد با فشارهای آمریکا پرسید 
که وی با بیان این که هیچ وقت توتال یا هیچ 

شرکت دیگری قراردادی را لغو نکرده است، 
تصریح کرد : این در قرارداد جدید دیده شده 
و اگر زمانی به هر دلیلی نتوانند کار کنند 
همه سرمایه گذاری آن ها  می ماند زیرا روز 
بازپرداخت زمانی شروع می شود که میدان 
تولید را آغاز کند و ما بازپرداخت را از محل 
تولید میدان انجام می دهیم. در واقع این 
مهم ترین ضمانت است برای این که طرف 
مقابل که سرمایه گــذاری می کند مانع از 
هرگونه اقدامی که سرمایه گذاری آنها را 
به خطر بیندازد می شود. وی درباره حضور 
توتال در صنعت پتروشیمی اظهار داشت: 
بحث این مسئله است که توتال در قسمت 
زنجیره پتروشیمی در بخش تولید اتیلن و 
پایین دستی های آن سرمایه گذاری داشته 

باشد که آن هم در دست مذاکره است.

گفت وگو با شرکت های دیگر ادامه دارد 	 
وزیر نفت همچنین در مورد قراردادهای 
ــرای توسعه  ــه بـ دیــگــر و شــرکــت هــایــی ک
میادین با آنها گفت وگو می شود نیز گفت 
:  اولویت های خود را گفته ایم و میدان های 
ــادآوران و لایه  ــان، یــاران، ی مشترک آزادگ
نفتی پارس جنوبی و میدان های مشترک 
ایــلام، آب تیمور و منصوری را در برنامه 
ــم . با شرکت های مختلفی در حال  داری
مذاکره هستیم و در مورد میدان آزادگان 

فرایند مناقصه در حال شروع است.

...بازار خبر
وابستگی بالای کشور به واردات تجهیزات 

صنایع غذایی و نساجی

تسنیم- مدیرکل صنایع ماشین سازی و 
تجهیزات وزارت صنعت با بیان این که 
ساخت تجهیزات صنایع مواد غذایی و 
بهداشتی و نساجی در داخل کشور بسیار 
پایین است افزود: 70 درصد تجهیزات نیروگاهی و 60 

درصد تجهیزات پتروشیمی در داخل تولید می شود.

واردات برنج ایران از هند نصف شد

فــارس- میزان واردات برنج باسماتی 
ایران از هند با بیش از 50 درصد کاهش 
مواجه شده و از 1.44 میلیون تن در سال 
14-۲013 به 0.7 میلیون تن در سال 

17-۲016 رسیده است.

بیشترین خانه های خالی در کدام استان ها 
است؟

ایسنا- بــررســی ســرشــمــاری نفوس و 
مسکن در سال 1395 نشان می دهد 
بیشترین تــعــداد واحــدهــای مسکونی 
خالی در استان های تهران، اصفهان و 
خراسان رضوی به ترتیب حدود 490، ۲4۲ و 195 هزار 

واحد بوده است.

پشت پرده زمینگیرشدن »ای تی آر« هما

مهر- یک منبع آگاه در شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با اشاره به زمینگیر شدن 
یکی از چهارمین فروند از هواپیماهای ای 
 EP-ITD تی آر 7۲ ـ 600 برجامی هما با رجیستر نامبر
گفت: علت زمینگیر شدن این هواپیما، خرابی گرم کن غذا 
عنوان شده اما این در حالی است که علت اصلی آن، خرابی 
یکی از قطعات اصلی هواپیما و عدم تعهد کمپانی سازنده 

)شرکت ای تی آر( برای تهیه قطعه خراب شده است.

12 ماهه شدن واردات برنج به شرط دریافت 
۴00 تومان اضافه بر تعرفه

تسنیم- دبیر انجمن واردکنندگان برنج 
گفت: ستاد تنظیم بازار در جلسه اخیر 
خود به پیشنهاد انجمن وارد کنندگان 
برداشته شدن  با  تا  برنج مصوب کــرد 
ممنوعیت واردات برنج مبلغی به عنوان مابه التفاوت در 

کنار تعرفه ۲6 درصدی دریافت شود.

...نفت 
روسیه با کاهش بیشتر تولید نفت مخالفت کرد 

 4 مقام روسی گفتند، روسیه خواهان تداوم توافق فعلی کاهش تولید 
اوپک است و در نشست وزرای کشورهای تولید کننده نفت که اواخر 
ماه جاری میلادی در روسیه برگزار خواهد شد، با هرگونه پیشنهادی 
برای کاهش بیشتر تولید مخالفت خواهد کرد. به گزارش تسنیم به 
نقل از بلومبرگ یکی از این مقامات گفت، هرگونه کاهش بیشتر عرضه 
با این فاصله کم بعد از تمدید توافق، پیامی اشتباه به بازار نفت ارسال 
خواهد کرد. وی افزود، چنین اقدامی نشان می دهد که اوپک، روسیه و 
متحدانش نگران هستند که توافق آنها برای کاهش روزانه 1.8 میلیون 
بشکه از تولید نفت تا مارس ۲018، برای تقویت قیمت ها  کافی نباشد. 

هیچ کدام از این 4 مقام روسی نخواستند نامشان فاش شود.

...سهام عدالت 
پرداخت سود سهام عدالت در 3 مرحله از شهریور 

مشاور سازمان خصوصی سازی از واریز مرحله اول سود سهام عدالت تا 
پایان شهریورماه سال جاری خبر داد. جعفر سبحانی در گفتگو با مهر 
افزود: این سود طی دو تا سه مرحله به حساب مشمولان واریز می شود 
و بر اساس برآوردها، رقم آن برای کل مراحل واریزی، حدود 90 هزار 
تومان خواهد بود که البته یک رقم برآوردی است و باید شرکت های 
سرمایه پذیر با برگزاری مجامع خود، رقم دقیق آن را اعلام نمایند. وی 
با اشاره به اینکه  حدود ۲.5 درصد از شماره های شبای اعلامی تایید 
نشده است درباره علت آن تصریح کرد: ممکن است سرپرست خانوار، 
شماره شبای خود را برای سایر اعضای خانواده وارد کرده باشد، در 

حالیکه این شماره پذیرفته شده نیست.

...خودرو 
قیمت اولیه پژو 2008؛ 98 میلیون و 900 هزار تومان 

مدیر عامل ایران خودرو بدون اعلام قطعی قیمت پژو ۲008 گفت: در 
صورتی که عوامل موثر بر قیمت تمام شده به ویژه نرخ ارز نسبت به شرایط 
کنونی ثابت بماند و تغییر نکند، در آغاز تحویل، پژو ۲008 با قیمت  98 
میلیون و 900هزارتومان به دست مصرف کننده می رسد. به گزارش 
خبرگزاری صدا و سیما، یکه زارع با اشاره به حجم زیاد در خواست برای ثبت 
نام در طرح پیش فروش این محصول افزود: بروز برخی مشکلات در زمان 
ثبت نام، به دلیل میزان بسیار تقاضا و ترافیک در اینترنت و درگاه بانک ها  
در زمان ثبت نام است. وی با اشاره به رقبای این محصول در بازار ایران بیان 
کرد: محصولات مشابه این محصول در بازار ایران با قدرت موتور به مراتب 

ضعیف تر با قیمت بالای 130 میلیون تومان به فروش می رسد. 
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سؤال از رئیس جمهور به کمیسیون اقتصادی مجلس ارجاع شد 

مهلت یک ماهه روحانی برای پاسخگویی درباره موسسات مالی 
ــرای حضور رئیس جمهور در مجلس به  درخــواســت ب
منظور پیگیری مسئله موسسه های مالی، به کمیسیون 
اقتصادی مجلس ارجاع شد. به گزارش تسنیم، نماینده 
مردم زنجان در مجلس به تلاش مجلس برای حل وفصل 
کامل مشکل سپرده گذاران مؤسسات اعتباری اشاره 
کرد و بعد از رسیدگی کامل به مشکلات سپرده گذاران 
فرشتگان و کاسپین مشکلات سایر مؤسسات و بانک ها 

را نیز بررسی می کنیم.
ــاره به جلسه مشترک سه شنبه  علی وقــف چی با اش
شب که با حضور نهاوندیان، طیب نیا، سیف و امیری 
در مجلس برای رسیدگی به سوال نمایندگان سوال 
کننده از رئیس جمهور برگزار شد، گفت: با وجود این که 
در این جلسه به نتیجه دلخواه نرسیدیم سوال از رئیس 
جمهور امروز به کمیسیون اقتصادی ارجاع شده است 
و با حساسیت بیشتری برای رفع مشکل سپرده گذاران 

اقدام می شود.
وی در ادامــه با بیان این که رئیس جمهور طبق قانون 
یک هفته فرصت دارد تا نمایندگان تام الاختیار خود 
را به کمیسیون معرفی کند تا در آن زمــان پاسخگوی 
ــادآور شد:  خواسته نمایندگان باشند، به خانه ملت ی
نمایندگان،  خواسته های  نشدن  تأمین  صــورت  در 
رئیس جمهور یک ماه فرصت دارد که شخصا در مجلس 
باشد. نمایندگان  خواسته  پاسخگوی  و  شــود   حاضر 

این عضو کمیسیون اجتماعی و نماینده سوال کننده از 
رئیس جمهور در پایان خاطرنشان کرد: مقرر شد ابتدا 
مشکلات سپرده گذاران فرشتگان و کاسپین حل شود 
نیز  اعتباری  مؤسسات  سایر  مشکلات  به  آن  از  بعد  و 

رسیدگی می کنیم.

ــردن معضل 	  ــال جمع ک پزشکیان: مــدیــران در ح
موسسات اعتباری هستند

ــس  ــل ــج ــس م ــ ــیـ ــ ــب رئـ ــ ــایـ ــ ــری - نـ ــ ــب ــ ــداک ــ ــم ــ ــح ــ م
گـــفـــت:مـــدیـــران اقــتــصــادی کــشــور در حـــال جمع 
ــات اعـــتـــبـــاری هــســتــنــد  ــسـ ــوسـ ــل مـ ــض ــع کــــــردن م
 و هیئت رئیسه مجلس نیز بــر مــوضــوع نــظــارت دارد.

به گــزارش خراسان روز گذشته در جریان رسیدگی به 
دستور جلسه علنی در صحن مجلس مسعود پزشکیان که 
در غیاب علی لاریجانی ریاست مجلس را عهده دار بود در 
پاسخ به تذکر سید ناصر موسوی لارگانی درباره عملکرد 
بانک مرکزی برای صدور مجوز فعالیت موسسات مالی 
و اعتباری گفت: تخلفات موسسات مالی و اعتباری در 

جلسه روز گذشته به طور مفصل مورد بحث و بررسی قرار 
 گرفت و قرار شد که این مسئله هر چه زودتر حل شود.
وی در پاسخ به تذکر موسوی لارگانی مبنی براین که  چرا 
و  مالی  موسسات  شعب  احــداث  مجوز  مرکزی  بانک 
اعتباری را صادر می کند؟ گفت: بانک مرکزی از زیر بار 
مسئولیت تخلفات موسسات مالی و اعتباری شانه خالی 
نکرده است و خودمان نباید جو را متشنج کنیم که گویا 
بانک های نظام  مشکل دارند. در همین حال سید حسین 
نقوی حسینی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس 
نیز اظهارداشت: نشست مشترک کمیسیون امنیت ملی 
با دولت برای حل مشکل موسسات مالی و اعتباری برگزار 

خواهد شد.

پاسخ وزیر صنعت به رئیس شورای رقابت  

داشتن کرسی مدیریتی در خودروسازی ها ضروری است 
نعمت زاده در پاسخ به اظهارات رئیس شورای رقابت که 
گفته بود "وزیران دوست دارند سهامدار شرکت ها  باشد" 
،گفت: داشتن یک صندلی در هیئت مدیره ایران خودرو 
و سایپا، مهم، مفید و ضروری است. به گزارش تسنیم، 
موضوع سهامداری دولت در شرکت های خودروسازی 
روز دوشنبه در نشست خبری رئیس شورای رقابت مطرح 
شد و شیوا انتقادات تندی را به این موضوع وارد کرد 
و گفت: برخی وزیران علاقه مند به سهامداری هستند، 
برای حل این موضوع نامه هایی را به وزارت اقتصاد نوشته 
ایم که در کمیسیون های مختلف، گم شده است. حتی 
وزارت صنعت همچنان علاقه مند است که درصدی سهام 
در خودروسازی ها داشته باشد. اظهارات دو روز گذشته 
شیوا باعث شد تا دیروز نعمت زاده در جمع خبرنگاران 
اعلام کند که سهام سازمان گسترش و نوسازی با تصویب 
دولت در ایران خودرو به 14.5 درصد و در سایپا هم به 
17.5 درصد کاهش پیدا کرده است. وی گفت: به خاطر 

خــودرو که بیشتر اوقــات از ما ســوال می شود و داشتن 
یک صندلی در هیئت مدیره برای این دو شرکت مهم، 
مفید و ضروری است، تعصب نداریم که خودروسازها به 
صورت دولتی اداره شود و هیچ سهام ممتازی هم آنجا 
وجود ندارد. اما بالاخره مجمع عمومی و هیئت مدیره 
تصویب می کند و در هر شرکت، سازمان گسترش یک 
نفر به عنوان نماینده دارد تا سیاست های عمومی دولت 

را بتوانیم اعمال کنیم.

بعد از یک سال توقف 

کاهش نرخ سود بانکی دوباره کلید خورد 
در حالی که اوایل این هفته و در همایش پولی و ارزی، 
بسیاری از مقامات بانک مرکزی و وزیــر اقتصاد به 
بالابودن نرخ سود بانکی معترض بودند و خواستار 
کاهش آن شدند، اکنون اخبار حاکی از برگزاری جلسه 
شورای پول و اعتبار به این منظور در آینده ای نزدیک 
است. در این باره، محمدرضا جمشیدی دبیرکل کانون 
بانک های خصوصی و مؤسسات اعتباری در گفت وگو 
با فارس با اشاره به جلسه بعد از ظهر دوشنبه 1۲ تیرماه 
رئیس کل بانک مرکزی و مدیران عامل بانک ها در 
بانک مرکزی، اظهار داشت: در این جلسه درباره نرخ 
سود بانکی و چگونگی کاهش آن بحث شده اما تصمیم 
ــزود: قــرار است این  نهایی اتخاذ نشده اســت. وی اف
مباحث در جلسه شورای پول و اعتبار مطرح و درباره آن 
تصمیم گیری شود و گفته می شود تشکیل جلسه شورا 

در این باره چندان طول نخواهد کشید.
گفتنی است، شورای پول و اعتبار در تیرماه 95 نرخ 

سود سپرده را از 18 به 15 درصد و سود تسهیلات 
را از ۲۲ و ۲1 درصد به 18 درصد کاهش داده بود و 
بعد از آن نه تنها نرخ رسمی کاهش نیافت بلکه از سوی 
بسیاری از بانک ها  رعایت نشد. بعد از آن اعتراضی 
به نرخ های سود زیاد نشد تا این که شنبه و یک شنبه 
این هفته بسیاری از مسئولان به نرخ های سود زیاد و 
همچنین علل ایجادکننده آن از جمله انتشار بی قاعده 

اوراق بدهی دولتی اعتراض کردند. 


